
'A Jó/sef Attila Tud<> 
mányegyetem KISZ-eseinek 
májusi küldöttgyűlése ú j 
t i tkárt választott az Egyete-
mi Bizottság élére Kozma 
József, ötödéves matemati-
ka—fizika szakos hallgató 
személyében. Bár évek óta 
aktív tagja az EB-nek, aláb-
bi beszélgetésünkkel szeret-
nénk öt bemutatni mind-
azoknak a KISZ-tagoknak, 
hallgatóknak, akik személye-
sen nem ismerték őt. 

0 Hallhatnánk röviden 
„mozgalmi múltadról"? 

— Középiskolai tanulmá-
nyaimat a Ságvári gyakorló 
gimnáziumban végeztem, s 
lényegében itt kapcsolódtam 
a KlSZ-mozgalom munká j á -
ba. mint az iskolai KISZ-bi-
zottság agit.-proposa. Na-
gyon szívesen vállaltam ezt 
a feladatot, mert konkrét és 
érdekes dolgokat tud tunk 
csinálni. Itt az egyetemen 
végigjár tam a „mozgalmi 
lépcsőt", hiszen alapszerve-
zeti. ma jd kari vezetőségi 
tag lettem, aztán az EB szer-
vező ti tkárává, m a j d t i tkár-
helyettesévé választottak 
meg. Egyébként minden 
megbízatásomban a r ra töre-
kedtem. hogy amit és aho-
gyan teszek, az legyen em-
berközelben. hogy tud jam az 
ál ta lam képviseltek érdekeit 
és ezt ésszerűen közvetítsem 
is. Tula jdonképpen ma is ezt 
ta r tom mindenfa j t a f u n k -
cionáriusi munka legfonto-
sabb vonásának. 

H Erre ma talán még 
nagyobb a szükscg mint ko-
rábban. hisz az ifjúsági moz-
galomnak jóval határozot-
tabban kell vállalnia és köz-
vetítenie a tagsás érde-
keit . . . 

— Én úgy gondolom, ma 
mégsem megváltani kell a 
KISZ-t. Nem frappáns, ki-
válóan működő szervezet 
létrehozása a cél. Sokkal in-
kább az a feladatunk, hogy 
lehetőséget tudjunk teremte-
ni a hallgatóság számára, 

„A legfontosabb: az érdekeket 
képviselni és közvetíteni". 
— beszélgetés a JATE úi KISZ-titkárával — 
ahol közösségi-politikai én-
jüket kiélhetik. Ennek a te-
vékenységnek viszont politi-
kus környezetben kell meg-
v a d u l n i a . márcsak azért is 
hogy a KISZ-tagok elsajá-
títhassák a demokrat izmus 
gyakorlatát . Mert meg kell 
tanulniuk. hogy csak a 
konstruktív részvétel hoz 
eredményeket, tehát a véle-
mények határozott megfogal-
mazása és képviselete, így 
lehet eljutni ahhoz az opti-
mális állapothoz, hogy a 
szervezetünk ne egv közpon-
tilag szintetizált feladat terv-
vel áll jon a tagság elé, ha-
nem egy. a tagság által meg-
határozott, a közvélemény 
által megfogalmazott tervvel. 
Ez egyébként a legfontosabb 
és egyben a legnehezebb ré-
sze is a munkánknak ; sa já t 
közegünkben generálni a po-
litikai aktivitást. 

^ Az elmúlt években ú.i-
tipusú alapszervezetek egész 
sora jött létre itt is, máshol 
is. Mi a tapasztalat, szerve-
ződjenek-e ezek továbbra is 
„spontán" módon, vagy a 
mozgalom ad különböző 
okot, lehetőseget a szerve-
ződésre? 

— Ha emberek képesek 
találni számukra értékes dol-
gokat, ' tegyék azt többek 
számára is azzá. Az egyes 
évfolyamokon működő ilyen 
alapszervezeteink mint a 
néptáncosoké vagy a stúdió-
soké, jól funkcionál, ér tel-
mesen aktivizálható a tag-
ságuk. Vannak persze klasszi-
kus szerveződési formáink 

is, előnyük, hogy jobban be-
illeszkednek az intézményi 
szervezetbe. Ezek formája , 
létezési működési mechaniz-
musa természetesen kidolgo-
zottabb. Vannak aztán for-
málisan egzisztáló csoportja-
ink is. ő k e t a r ra kell ráve-
zetni. hogy csatlakozzanak 
valamilyen másfai ta tevé-
kenységhez — például kollé-
giumi munka — ahol szin-
tén megtalálhat ják á hallga-
tói "lét valamilyen önmeg-
valósító formájá t . 

f Ez a sokfajta új forma 
nem vezet-e az eszmei lé-
nyeg háttérbe szorulásához? 
A mozgalom lényegétől való 
elidegenedéshez? 

— Jól működő formákra 
van szükségünk. Meg kell 
keresnünk a felvevő köze-
get. s a kisebb csoportok 
számára is érthetően meg-
fogalmazott és ' diEferen'ciált 
feladatokat kell adni. Ez az 
a bizonyos emberközeliség, 
amiről az elején már szól-

tam. Azt is el kell monda-
nom: nincs már meg az a 
homogén általános lelkesült-
ség, ami korábban jellemez-
te a mozgalmat, s nekünk 
ezt tudomásul véve kell 
dolgoznunk. 

• A JATE KlSZ-szerve-
¿ete tervez-e újítást-változ-
tatást saját strutúrájában? 

— Igazából nem. Csupán 
dtt szeretnénk elérni, hogy 
i funkciót vállalók az egyre 
növekvő felelősséget is vál-
lal ják a megbízással együtt. 
Munkájukka l értékeljenek, 
informálódjanak és infor-
mál janak. közvetítsenek oda-
v:.«sza és inspirál janak. Eb-
ből következik hogy sokkal 
átgondoltabb kádermunkára 
van szükség. Törekednünk 
kell a r ra is. hogy a karok 
együtt, egymással dolgozza-
nak. Vannak közösségeink, 
amelyek képesek koherensen 
eavmás felé fordulni, ugyan-
akkor más közösségekkel 
féloldFlaS viszonyulás ion 
létre. Nekünk ezeknek a kö-
zösségeknek az egymás felé 
közeledését kell elősegíte-
nünk, szorgalmaznunk. 

A Hozván látja a titkár: 
nincs szakadás a vezetés és 
a tagság között? 

— A funkcionáriusok ma-
guk is vezetők. Szakadás te-
hát létre sem jöhet. Én is 
hallgató vagyok, létemet 
ugyanaz határozza meg mint 
a többi hallgatóét. Sem az 
egyetemi, sem a kari veze-

tés nem attól kiváló, hogy 
megorganizálja a sa já t ve-
zetőségét. hanem attól hogy 
mennyire tud megfelelni sa-
ját funkciójának, hogy tud-
ja szolgálni a politikai szer-
vezet eszméit-feladatait . 

Ift S hogy milyen eszkö-
zökkel . . . 

— Igen, az eszköz fontos. 
Nekünk elsősorban az infor-
mációk átadását kell meg-
szerveznünk. Nem múlha t 
ennek e redményessége pla-
kátokon. faliújságokon, Eb-
ben egyébként a Szegedi 
Egyetem is sokat segíthet, 
ha eszköz jelleggel működik, 
ha közvetíteni tud és meg-
találja munkatársai t a hall-
gatók közt. Ehhez persze az 
kell. hogy a KISZ-szervezet 
programja is közvetíthető 
legyen. 

flfc Az érdekvédelem évek 
óta fontos — ha nem a leg-
fontosabb — területe a 
KISZ-munkának . . . 

— Az ú j érdekvédelmi 
rendszer szervezetünkben ki-
alakult. A fórum létrejött, a 
minősége viszont a résztve-
vőktől függ. A mozgalom-
nak ki kell használnia eze-
ket a lehetőségeket és kép-
viselnie kell a hallgatók vé-
leményét. a közössségek ál-
tal megfogalmazott véle-
ményt. Az éredekvédelmi 
munka ú j formáit a hallga-
tók is keresik (BTK hallga.-
tói képviseleti rendszer pél-
dául), ez a KISZ célja is, 

azonban nem azon van sí 
hangsúly, hogy ez a mozgal-
mon belül történik-e. Legyen 
ez munkamegosztás, hiszen 
a mozgalom szívesen vál lal-
ja magárai a képviselet, az 
érdekyédelem feladata inak 
megoldását. S ami nagyon 
fontos: a véleményezési 
rendszert a személyes meg-
nyilvánulások a lap ján kell 
működtetni . 

£ Az oktatás korszerűsí-
tésének megoldását valószí-
nűleg ugyanilyen szíves«-., 
vállalja magára a K I S Z . . . 

— A korszerű felsőoktatás-
ra tettek javaslatot a Soly-
mosi— Somlyai féle terveié t 
illétve a J ámbor szándék. 
Mindkettő éppen aktuál is 
feladatokat kívánt ésszerűen 
megoldani. Szükség van a 
progresszív, a konkrét ja-
vaslatókra, de itt megmuta t -
kozó aktivitást is meg ké l i 
szervezni. 

A Örökzöld téma az ösz-
töndíj . . . 

— Az elfogadott tervezet 
a társadalmi igazságosság" el-
ve a lap ján született meg, 
igaz ugyan, hogy a pénzke-
retek nem voltak biztosítot-
tak. Most tehát az a fe íadá-
tunk. hogy megkéressük 
azokat a lehetőségeket, ame-
lyek a differenciálást lehe-
tővé teszik. Meg kell azon-
ban jegyeznem, itt, „házon" 
belül nehéz pénzt kigazdál-
kodni, esetleg a tanulmányi 
ösztöndíj é s a szociális tá-
mogatás a rányán lehet vál-
toztatni. Ez és a korábban 
elmondottak nem csak né-
hány ember : a t i tkár és a 
bizottság feladata. Ezek kö-
zös ügyek. Képviseletük, si-
kerük mindannyiónkon m ú -
lik, ezért számítok mindenki 
alkotó, segítő munká já ra . 

0 Köszönjük a beszélge-
tést, sok sikert a további 
munkához! 

G. K. 

E l ő k é s z í t ő a B a I a t o n o n 
A JATE KISZ-bizottsága 

az idei feladatokra felké-
szítő táborát szeptember 
2—6-a között rendezte meg 
a Somogy megyei if júsági 
szervezet balatonfenyvesi 
vezetőképző táborában. A 
jó hangulatban eltelt négy 
nap alat t előadások és 
szekció-ülés'ek szolgáltak 
arra . hogy a KISZ vezetői 
minél felkészültebben dol-
gozzanak u követkeiw moz-
galmi és tanulmányi évben. 
Az ifjúsági szervezet egye-
temi aktivistáinak közös-
séggé szerveződését k íván-
ták elérni a már említet-
tek. de más informális 
szerveződésű programok is. 
A jól felszerelt tábor er re 
minden lehetőséget meg-
adott. Hatágyas szobák 
(mindegyikben kihangosító 
berendezések), egy nagy 
előadói, több kisebb, bitu-
menes kézilabda- és tenisz-
pálya várta a táborlakókat. 
Volt működőképes televízió, 
a büfé mindig időben nvi-
tott ki, minden napra ju-
tott fürdés (szombaton a 
zuhogó esőben), és nem 
múl t el nap foci nélkül. 

Az egymásra találást se-
gítette. hogy nem vadidege-
nek adtak itt egymásnak 
randevút , hiszen már a szo-
bubeosztások is tükrözték a 
korábban kialakult kisebb-
nagyobb kötődést. 

A népi/napos -program 
Kozma József titkár kö-
szöntő szavaival és az 
Egyetemi Bizottsáa tagjai-
nak bemutatkozásával kez-
dődött. Ezután Szandtner 
¡ván megtar tot ta megnyitó 
előadását. A későbblekben 
többek között dr. Kemenea 
Bélával• d'r. Kocsondi And-
rással és dr. Bárd P. And-
rássá l ta lálkozhattak a je-
lenlévők. 

Szandtner Iván előadá-
sa első részében a KISZ 

történetét , vázolta zászló-
bontásától napjainkig. 
Hangsúlyozta, hogy azért 
fontos ez az áttekintés, 
mert az egységes, i f júsági 
tömegszervezetnek politikai 
funkciója 1957 óta jelentős 
változáson ínent át. A szá-
munkra fontos időszak a 
hetvenes évek második fe-
létől számítódik, amikor 
előtérbe került az érdekvé-
delem problémája. Ma már 
az a feladat, hogy a kihar-
colt, kiépített kereteket mi-
nél több ta r ta lommal tölt-
sék meg. Szandtner Iván 
elmondta azt is. hogy- a 13 
éve kiadott, a köztudatban 
i f júsági törvényként élő 
ifjúságolitikai határozat 
végrehajtását az MSZMP 
KB most vizsgálja. Az elő-
adást követő kérdésekre 
válaszolva Szandtner Iván 
kiemelte, hogy nevetséges 
az a konzervativizmus, 
amellyel néhány intéz-
ményben szemben állnak 
az oktatók hallgatói véle-
ményezésével. 

Dr. Kemenes Béla okta-
tási rektorhelyettes a felső-
oktatás távlati fejlesztési 
koncepciójáról beszélt, 
majd szólt a fölvételik ta-
nulságairól és néhány ak-
tuális problémáról, szám-
szerű eredményeiről . dr. 
Kocsondi András pedig az 
állami vezetés előtt álló 
tervekről tá jékozta t ta a je-
lenlévőket. Az oktatási rek-
torhelyettes elmondta, hogy 
az új 120 pontos fölvételi 
rendszer bevált de néhány 
kisebb kérdést még tisztáz-
ni kellene. Ugyanakkor 
változatlanul nehéz feladat 
előtt áll a fölvételi bizott-
ság, amikor a pályára való 
alkalmasságot szeretné föl-
mérni. Ennek mérésére 
ugyanis még nincsenek 
megfelelő kidolgozott mód-
szerek. Az előadó egy ú j . 

feltehetően sokakat érdeklő 
megállapodásról is beszá-
molt. Szeptembertől — dé-
káni, engedélytől függően — 
lehetővé vált. a Juhász 
Gyula Tanárképzp Fpiskola 
és á JATE közötti áthallga-
tás. Erről í r tak alá néhány 
nap ja egyezményt az egye-
temi rektor és a főiskola 
főigazgatója. Ennek értel-
mében a hallgatók kettős 
diplomát is szerezhetnek. 

Dr. Kemenes professzor 
Úr a vizsgarendszer meg-
változtatását sürgető viták-
ról is beszámolt. Flmondta, 
hogy a vizsga jellegét te-
kintve két nézet ütközött 
össze: az egyik az, hogy le-
gyen mindegyik vizsga zá-
róvizsga jellegű, léhát ne 
kelljen az adott anyagból 
többet beszámolni. A másik 
vélemény éppen a komp-
lexitást szeretné elérni, 
mégpedig azzal, hogy minél 
kevesebb félévi vizsga és 
évközi beszámoló mellett 
az érettségihez hasonló, át-
fogó vizsga szolgáljon a fe-
lelt.etésre. 

Problémát okoz a Vizsga-
időszak időtartama is. Töb-
ben úgy vélték, hogy ele-
gendő lenné 5—8 nap a fél-
évi 'beszámoltatásra. mer t 
így el lehetne érni az év-
közi folyamatos tanu'ást . 
Mások meg éppen úgy lát-
ják. hogy minél hosszabbra 
el ke}lene nyúj tani a vizs-
gaidőszakot. hogy alapos le-
hessen a felkészülés. Ki-ki 
továbbgondolhat ja ezeket a 
j a v a s l a t o k a t . . . 

Dr. Kocsondi András, 
nevelési rektorhelypttes az 
egyetem előtt álló legfonto-
sabb feladatokat, terveket 
ismertette. Elmondta, hogy 
a jogtudományi karon ú j ra 
bevezetik az esti tagozatot. 
Az állami vezetés keresi a 
lehetőséget, a r r a , hogy a 

heti óraszám problémájá t 
enyhíteni lehessen. To-
vábbra is cél az intézményi 
demokratizmus fejlesztése. 
Feladat, az oktatók vélemé-
nyezési rendszerének átfogó 
vizsgálata, a tapasztalatok 
elemzése. Ezeket elsősorban 
a karokon kell elvégezni. 
Meg fogjuk vizsgálni — 
hangsúlyozta az előadó. — 
hogv az 1981-es intézkedési 
tervben vállalt kötelezett-
ségeknek mennyire tett ele-
get az állami vezetés. 

Az oktató-nevelő munká-
ról: mivel az elmúlt húsz 
évben nem nagyon volt 
ilyen irányú alapos fölmé-
rés. most az oktatás szín-
vonala is górcső alá kerül. 
A kérdést az egvetemi 
pártbizottság és az egvete-
mi tanács közös ülésén 
fogja megvitatni ez év vé-
eén. Külön kiemelkedő az 
ötödévesek külső taní tásá-
nak és a honvédelmi isme-
retek oktatás-ínak prob'é-
máia. Ezen kívül m*"?vizs-
gálandó még a fiat=l tan-
széki dolgozók pnva a i helv. 
zete. Fl ' '?szítendő az egye-
temi doktori szabályzat is. 

Dr. Bárd P. András az 
Országos Béketanács I f j ú -
sági és Diákbizottsága el-
nöke a békemozgalom né-
hány aktuál is kérdéséről 
tar tot t előadást. Tájékozta-
tójában a KISZ KB májusi 
határozatáról szólt, ami az 
if júsági szervezet béke-
munkájáró l fe j te t te ki ál-
lásfoglalását. A határozat 
megállaoítia. hogy a ma-
gyar közvélemény nagyjá-
ból elfogadta a kormány 
béke politikáját. Ez a politi-
ka az utóbbi tíz évben 
nagy változásokon volt 
kénytelen átmenni. A het-
venes években ugyanis az 
enyhülési folyamatot irre-
virzibilisnek gondoltuk, de 

ezt az illúziót már föl kel-
lett- . számolnunk . , . . 

A hetvenes évpk fiatalsá-
ga ebben a megmási lhátat-
lannak tiinő folyamatban 
nőtt fel. most pedig számot 
kell vetnünk azzal, hogy az 
enyhülés megtorpant, hogv 
az nem önműködő» nem 
természetes. Lá tnunk , kell. 
hogy a gazdasági helyzet 
romlása erős összefüggés-
ben van a fegyverkezés fo-
kozódásával, és azt is: nem 
beszélhetünk egységes bé-
kemozgalomról. Még a ka-
tonai tömbök érdekszférá-
jában is különböző nézetek 
csapnak össze a béke kér-
désében. Bárd P. András 
fölhívta a figyelmet arra, 
hogv soha ilyen jó lehető-
séget nem kapott a plura-
lizmus, mint a békemoz-
galomban. ugyanakkor tud-
ni kell azt is hogy a nem-
hivatalos békeszervezetek-
hez vonzódó fiatalok nagy 
része oh -an ér te lmes cse-
lekvés! lehetőséget keres, 
amit nem kapott meg az 
iskolában, a KISZ-ben. Ez 
a jelenség — hangsúlyozta 
az előadó — bizonyos mér-
tékig az i f júsági szervezet 
tevékenységének általános 
kritikája is. 

A tábort meglátogatták a 
karok dskánhelyettesei is, 
akik aktuális kari felada-
tokról tar to t tak tájékozta-
tót. Az utolsó napon Bedó 
Iván illetve Lengyel Mik-
lós. a Magyar Rádió mun-
katársai időszerű külpoliti . 
kai és katonaooli t ikai kér-
désekről ta r to t tak nagv ér-
deklődéssel kísért tájékoz-
tatót. A négv napos prog-
ramot a KISZ KB Agitá-
ciós és Propaganda Osztá-
lyának munkatársa i által 
vezetett módszertani játé-
kok zárták. Remélhetőleg a 
tábor működésére fordított 
anyagi befektetés a szellemi 
bevételek rovatában meg fog 
térülni . 

D. I. 

Toborzó 
A Szegedi Egyetemi Szín-

pad október 3-án 19 órakor 
társulati toborzót tart a JA-
TE KISZ-klubban (Toldi u. 
8.) 

A színpad vezetői kérik 
mindazokat, akik az együt-
tes munkájában szívesen 
részt vennének, jelentkezze-
nek az itt megjelölt helyen 
és időben! Azokat is várják, 
akik. dramaturg-, rendező-, 
színész-, díszlet és jelmez-
lervezéshez. technikai mun-
kához kedvet és tehetséget 
éreznek magukban! 

r 

Ujszegedi 
filmklub 

A JATE Móra Kollégi-
umának szervezésében hint-
klub indu] Újszegeden. a 
Csongrád megvei Tanács Ok-
tatási és Továbbképzési Koz-
por.Viában. október 3-tól, A 
hétfő esti 20 órakor kezdődő 
vetítéseken bemutat lak Art -
hur Penn. Román Polanski. 
Franko Zeffirelli Francoise 
T r u f f a u ' Alain Resnais. Ta-
gé Danielsson és Jiri Men-
zel fi lmjeit . A f i lmklub iránt 
érdeklődők a Móra kollégi-
umban vál thatnak bérletet 
í felnőttek r e z é r e 89 Ft. diá-
koknak 45 Ft). 

Felhívás 
A Szegedi N -nzeti Szín. 

ház férfi statisztákat keres 
előadásaihoz. Azok az egve-
temista fiúk. akik vállalnák 
ezt a munkát szeptember 
27-től jelentkezhetnek 14—16 
óra között a Zenés Színház 
Deák Ferenc utcai be jára tá-
nál. 
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